## ملخص:

نظرا لحاجة المخيمات للاهتمام بها عمرانيا بسبب ظهور فيها العديد من المشاكل العمرانية و الاجتماعية والبيئية و الاقتصادية والصحية و النفسية وكونها رمز للقضية الفلسطينية تم عمل هذا المشروع للفت الانظار للتخطيط للمخيمات وحل مشاكلها و توفير سبل العيش و نوعية حياة جيدة لأبنائها فيصبح نموذجا لبقية المخيمات .

واختير مشروع الارتقاء للمخيم كونه افضل وسيلة لتطوير المخيم من جميع النواحي وحل الكثير من المشاكل.

يركز هذا المشروع على حل مشاكل المخيم بدون الحاجة لهدم مناطق او اجزاء كبيرة منه ومحاولة تطويره ووضع مقترحات يتقبلها سكان المخيم مع الحفاظ على طرازه العمراني .

بداية تم در اسة الوضع القائم للمخيم من خلال تشخيص الوضع عن طريق المسح الميداني وتحليل وضعه ومن ثم تم استنتاج الرؤية و التوجهات التخطيطية ومن خلالها تم عمل مخطط الارتقاء بحيث يتناسب مع السكان ومن ثم عمل بعض المخططات التفصيلية توضح العملية .

استند مخطط الارتقاء على الرؤية والتوجهات التخطيطية بحيث نصت على: " الارتقاء بمخيم الفارعة اقتصاديا و عمرانيا و خدماتيا في مجتمع منسجم اجتماعيا في بيئة ريفية امنة كمحطة انتظار لحين العودة"وشملت التوجهات التخطيطية على الارتقاء بالمخيم عمرانيا و اجتماعيا واقتصاديا و خدماتيا وبيئيا.

## **Abstract:**

In view of the camps need for attention because of the emergence of many urban problems and social, environmental, economical, health and psychological, as being a symbol of the Palestinian cause the goal of this project to draw attention to the layout of the camps and solving it problems and livelihoods and quality of life for its residents also It becomes a model for the rest of the camps.

The upgrading was chosen for the camp being the best way to project and develop the camp in all respects and solve a lot of problems.

This project focuses on solving the problems of the camp without needs to demolish large parts of it, also develop proposals accepted to the camp's residents while maintaining the model of urbanization.

The beginning of the study of the status quo of the camp through existing diagnosis using field surveys and analysis it, then the result of it was vision and trends of planning that is through the work of upgrading scheme to match the population, and then some detailed drawings illustrate the work process.

Upgrade was based on the vision and planning orientations scheme so that stipulates "Upgrading of Fara refugee camp economically, urban and servicing in socially harmonious society In a safe rural environment as station waiting until to return." Included trends of planning to upgrade the camp's urban and socially, economically, environmentally, and servicing.